
1
č. 4 2011

ČERVENEC–SRPEN

Cena 6,- Kč

135 let hasičů v Černovicích



2

Starostův úvodník
Vážení občané,

opět se setkáváme na stránkách našeho dvouměsíčníku, tentokrát z letního čís-
la, takže doufám, že počasí tomu odpovídá a vy si užíváte slunečného dne, jak 
se v létě patří.

Co je nového a co se bude v Černovicích dít v následujících měsících? 
Asi nejdůležitější událostí je soutěž na dodavatele stavby nových parcel pro ro-

dinné domy ve východní části Černovic, na Lokálce. V den uzávěrky tohoto čísla 
ještě nebylo definitivně rozhodnuto, ale nová soutěž s upraveným zadáním přinesla 
velice zajímavé nabídky. Jak jste si možná přečetli na stránkách města (v části ve-
řejné zakázky), sešlo se nám celkem 5 nabídek, z nichž nejnižší byla od 1. Kame-
nické, a to na velice příznivých 11,5 milionu korun. Což je výrazně lepší cena, než 
jsme měli před půl rokem (to jsme měli cenu 22.964.000,- Kč). Ale raději nebude-
me jásat, domy ještě nestojí.

Dotkl jsem se webových stránek města, i ty čeká změna. Objednali jsme 
nový systém pro správu www stránek od firmy Galileo a během léta připraví-
me přechod na nové stránky – ty musíme naplnit správným obsahem. Na no-
vém webu dostane prostor také lepší prezentace knihovny (mimo jiné). Podaři-
lo se totiž sehnat dotaci na nákup nového softwaru (i hardwaru) pro knihovnu, 
takže na stránkách budeme mít katalog knih, kde budou moci čtenáři vyhledá-
vat knížky (včetně toho, zda je kniha půjčená atd..).

Na náměstí provedla Správa a údržba silnic nové značení, které by snad mohlo po-
moci ve snížení nehodovosti. Je to řešení, které by mohlo být efektivní a přitom nestálo 
město ani korunu – bylo vyjednáno s krajem. Uvidíme, jaký to bude mít efekt a pokud 
to nebude dostačovat, musíme jednat o nějaké změně.

V červnu také zasedají pracovní skupiny pro žádosti z programu LEADER, 
který administruje Via Rustica. Jedná se o žádosti na tyto projekty: rekonstrukce 
střechy na hasičské zbrojnici v Černovicích, rekonstrukce bývalé školy v Bene-
šově, obnova kapliček a božích muk na Černovicku, zbudování sportovního mul-
tifunkčního hřiště pod školou, oprava kostela v Dobešově a také rekonstrukce 
ulic Pacovská, Nádražní a Jirákova. Protože se to týká nás všech, nebojte se ptát, 
co je nového jednotlivých zástupců těchto skupin, případně dávat připomínky: 
Benešov: Petr Vyhnálek 
Hasičárna Černovice: Jiří Hrubý 
Kostel Dobešov: František Průša 
Obnova ulic: Jan Šlechta 
Sportoviště: Petr Podskalník

Případně se ptejte mě jako starosty. Jakékoli dotazy či připomínky jsou vítány, 
protože to jsou věci, které v důsledku slouží všem – a tak proč to neudělat dobře. 
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Z posledních novinek snad ještě to, že toto léto bude promítat kino, s malými 
mezerami máme program na oba dva měsíce. Více o promítání naleznete v samo-
statném článku v jiné části zpravodaje.

Tolik asi k novinkám ve městě. Mnoho věcí se zatím nepodařilo. Zadrhla se 
mi jednání s dopravním inspektorátem, týkající se zlepšení dopravní situace na 
mnoha místech v Černovicích i okolí. Nepodařilo se mi zatím zpracovat koncep-
ci přechodu na VOIP telefonování pro úřad (telefonování přes internet s výraz-
ně nižšími náklady na provoz), teprve rozjíždíme přípravu výběrového řízení na 
dodavatele energií pro město, zatím jsme nepřišli na způsob, jak vylepšit ložnici 
ve školce, aby nebyla pocitově chladná, otevřená (byť s velmi nadějnými výsled-
ky) je záležitost internetu do Benešova (ale věřím, že tam dojde k dohodě v den 
uzávěrky tohoto zpravodaje).

Neustále se bohužel mění i situace kolem kompostárny, ale o tom více v jiné 
části zpravodaje.

 Díky za Vaše podněty, nebojte se ozvat, když Vám něco nevyhovuje, nebo 
když máte nějaký nápad, snažím se z každé iniciativy vytěžit co nejvíce.

Ještě malá poznámka na závěr. Truhlíky, nově osázené před městským úřa-
dem, slouží pro ozdobu všem. Někteří to špatně pochopili a vybrali z truhlíků, 
co se jim líbilo. Květiny je možné zakoupit u paní Renaty Bušové, která truhlíky 
osázela, případně u paní Jany Koblicové, obě mají výběr dost široký. Chápu, že 
si někdo nemůže dovolit dát padesát korun za květinu, nejsem nelida, ale příště 
raději pošlete žádost do zastupitelstva, aby vaši zoufalou situaci řešilo. Zastupi-
telé jsou rozumní a určitě pošlou příspěvek, případně dorazí rovnou k vám domů 
i s motyčkami. 

Bc. Jan Brožek, starosta města

                                SEVERA KAREL 
 

 VÝROBA A MONTÁŽE POMNÍK , RÁM  A KRYCÍCH DESEK 
 ZHOTOVENÍ ZÁKLAD  POD POMNÍKY 

 PRODEJ H BITOVNÍCH DOPL K  
 ZHOTOVENÍ NÁPIS  A P ÍPIS  

 PE ÍCÍ KAMENY 
 
 
 

    HUMPOLEC                             PELH IMOV                              KAMENICE NAD LIPOU 
     Parkovišt  u ob adní sín               K emešnická   1946                            Po tel. dohod  

       Tel.: 777 612 640                        Tel.: 565 323 360                     Tel.: 565 323 360  
                                                          777 162 132                               777 162 132 

 

!!!ZAJÍMAVÉ CENY, PRVOT ÍDNÍ KVALITA, PRODLOUŽENÁ ZÁRUKA!!! 

 

ZAVOLEJTE,ZAKÁZKU P IJEDEME SJEDNAT OSOBN  
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Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Černovice ze dne 1. 6. 2011

Zastupitelstvo bere na vědomí:
– usnesení zastupitelstva ze dne 4. 5. 2011
– výsledky dotazníkového šetření
– informaci p. starosty o činnosti Místní akční skupiny Via Rustica

 Zastupitelstvo schvaluje:
– složení komise na otvírání obálek v tomto složení:
– Milan Staněk, Ing. Ladislav Pekař, František Průša, Ing. Velík, Ing. Jan 

Šlechta
– přidělení bytu v BJ 740 p. Evě Kolářové, Černovice
– návrh zadání změny č. 4 územního plánu města Černovice
Změna řeší požadavek na plošné uspořádání území, spočívá ve změně 

funkčního využití 
● pozemku p.p. KN 171/20 v k.ú. Černovice dle LV veden jako ostatní 

plocha – 
 jiná plocha. Velikost nové plochy je 490 m2
● části pozemku st. p. 30, st. p. 13/1, poz. parcela 1310/1 a 1310/22 v k.ú. 

Dobešov. 
 Velikost nové plochy bude 1100 m2. 

Zastupitelstvo neschvaluje:
– změnu k provádění rozpočtových změn a ponechává současné podmín-

ky, tak jak byly schválené dne 1. 12. 2010 v usn. č. 31/10
– prodej pozemků p.č. 780/9, 780/8, 780/7, 780/6, 791/7, 791/1 v k. ú. Čer-

novice p. Jitce Záhorové
– prodej pozemků p.č. 706/6, 778/23, 778/24, 778/25 a 778/26 v k. ú. Čer-

novice p. Oldřichu Janovskému
– přidělení bytu p. Jaroslavu Dvořákovi, Obrataň

Zprávy z radnice
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Zastupitelstvo pověřuje
– ředitelku školy zajištěním nabídky na výměnu bojleru na ohřev teplé 

vody 
– ing. Šlechtu zjištěním nejvýhodnějších možností zateplení bytu školní-

ka
– starostu zajištěním výkupu pozemků u koupaliště „Klínot“ a to jak po-

zemků pod budovou, tak pozemků navazujících
– starostu zajištěním lektorů a podmínek pro kurz PC, angličtiny a výuky hry na 

hudební nástroje pro děti
– stavební komisi určením vhodných míst pro umístění odpadkových košů
– starostu jednáním s Českou spořitelnou Pelhřimov o rozšíření otvírací doby 

spořitelny
– starostu zjištěním možností úprav současného projektu tak, aby splnil kritéria 

efektivnosti stanovené ve výzvě XXVII, umožňující čerpat prostředky na vy-
budování kompostárny.

– stavební komisi přípravou potřebných podkladů pro změnu územního plánu na 
vybudování chodníku pod hřištěm mezi ulicemi Lipová a Pod školou

– finanční komisi vypracováním zprávy, kde budou vyhodnoceny finanční 
a úvěrové možnosti města pro vybudování parcel na výstavbu RD. Termín – 
do konce měsíce června. 

– starostu a místostarostu přípravou podkladů na kompletní rekonstrukci spodní 
strany náměstí

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Černovice ze dne 9. 6. 2011

Zastupitelstvo bere na vědomí:
– usnesení zastupitelstva ze dne 1. 6. 2011

Zastupitelstvo schvaluje:
– schvaluje složení vyhodnocovací komise na výběrové řízení „Lokálka“ Milan 

Staněk, Ing. Ladislav Pekař, Ing. Jan Šlechta, Ing. Martin Velík, Ing. Jan Tíkal 
Náhradníci: Michal Charvát, František Průša, Jan Dundr, Ing. František Vrá-
nek, Pavel Krejča

– po projednání závěrečného účtu vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením 
za za r. 2010 bez výhrad

– Zastupitelstvo schvaluje rozpočtové opatření č. 2
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Dotazník města
Protože o dotazníku jste se mohli dočíst už na nástěnkách nebo na stránkách 

města, tak už jen krátká zpráva o výsledcích – kompletní zprávu najdete na strán-
kách města v části „město Černovice > Vyhodnocení dotazníku města“. Díky za 
Vaše názory a doufám, že až se na výsledky dotazníku podíváme za rok, budeme 
moci některé věci označit znaménkem „vyřešeno“.

Pořadí Název problému

1 Problematická křižovatka na náměstí 

2 Špatný stav chodníků, špatný přístup pro postižené

3 Problémy spojené se psy - volný pohyb, výkaly

4 Nevyhovující koupaliště

5 Špatný stav silnic

6 Nevyhovující řešení náměstí a zastávek autobusů

7 Nevyhovující stav kina a dalších kulturních zařízení 

8 Absence bankomatu

9 Nedostatečná vybavenost, chybějící obchody - supermarket, 
obuv, elektro atd.

10 Nedostatek parcel pro RD

Změřte si svou spotřebu energie
Město Černovice nabízí občanům města k zapůjčení přístroj pro měření spo-

třeby elektrické energie. 
Jak to funguje? Jedná se krabičku, kterou zapojíte do zásuvky a do ní pak za-

strčíte třeba Vaši pračku, lednici nebo televizi. Přístroj má displej, kde můžete 
vidět spotřebu Vašeho zařízení (aktuální, dlouhodobou) a pokud správně vyplní-
te údaje z Vaší faktury, rovnou Vám spočítá cenu elektřiny, kterou zaplatíte. 

Proč byste něco takového měli dělat? Protože zejména starší a trvale zapnuté 
spotřebiče, jako jsou lednice nebo mrazáky, spotřebovávají mnohonásobně více 
energie než nové. A mnoho spotřebičů, zejména elektroniky, se tváří jako vy-
pnuté a přitom mají spotřebu v řádech wattů, někdy i desítek wattů – jedná se 
o tzv. „standby mode“, tedy režim přístroje, kdy je připraven k okamžitému za-
pnutí. 



7

Výměnou nebo rozumnějším používáním spotřebičů můžete snadno ušet-
řit stovky, ale někdy i tisíce korun za rok. Například kombinovaná chladnička 
s mrazákem s rokem výroby 1980 má roční náklady na provoz až 4500 Kč. Za-
tímco typ vyrobený v roce 2005 má náklady cca 700 Kč (zdroj – TZB info). S ná-
klady na provoz pračky je to podobné. Takže můžete také zjistit, že investice do 
nové lednice za 10 tisíc se vrátí za tři roky. 

Půjčte si na podatelně měřič spotřebované energie za cenu 50 Kč na týden. Po-
třebovat budete jen občanský průkaz (a také samozřejmě musíte mít vyrovnány 
účty s městem). Doufám, že Vám tato služba pomůže vylepšit ekonomiku Vaší 
domácnosti. 

Majitel psa – největší nepřítel člověka?
V Černovicích to skoro tak i vypadá. Za přibližně půl roku, co jsem zde sta-

rostou, jsou problémy s tímto zvířetem tím nejčastějším, s čím se setkávám. I vý-
sledky dotazníku města to ukázaly (najdete v jiné části tohoto zpravodaje). 

Ani nechci počítat, jak často slyším stížnosti na pobíhající psy, řeším psy za-
běhlé, ztracené, poslouchám lamenty na neukázněné majitele, kteří buď nehledí 
na to, aby jejich pes volně nepobíhal, nebo aby po něm nezůstalo na chodníku 
něco, co patří do koše. 

Cesta z této situace je ale celkem jednoduchá. I současná vyhláška (najdete ji 
na stránkách města v části Městský úřad > Vyhlášky a nařízení) na toto pamatu-
je a jasně je v ní stanoveno:

Chovatel psa je zejména povinen:
a/ udržovat psa v čistotěb/zamezit znečisťování společných prostor domu, dět-
ských hřišť, veřejného prostranství a jiného majetku třetí osobyc/ zamezit poško-
zování květinových záhonů a trávníků v sadech a na podobných místech
d/ odstranit způsobené nečistoty na místech, kde to může být na závadu ostatním 
uživatelům na veřejných prostranstvích
e/ ve společných prostorách domů a na veřejných prostranstvích psa vodit na vo-
dítku a psy starší 6 měsíců opatřit náhubkem. V ostatních případech, kde není 
nutno vést psa na vodítku, jej mít vždy pod stálým dohledem
f/ opatřit psa evidenční známkou umístěnou na obojkug/ plnit poplatkovou po-
vinnost dle vyhlášky o místních poplatcích
Některé věci jsou diskutabilní, například bych osobně nelpěl na náhubku, ale to 
bude předmětem úpravy místní vyhlášky, kterou se budeme zabývat v létě. Teď 
máme tuto vyhlášku a je platná! 

Ale pokud se Vám nechce číst seznam toho, za co je majitel psa zodpovědný, 
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pamatujte si prosím jednu věc. Majitel psa, nebo osoba, které je pes svěřen, za 
něj odpovídá se všemi důsledky. Máte odpovědnost za jeho chování, za škodu, 
kterou způsobí, za újmu na zdraví i za jeho výkaly (ano, je to nutné zmínit i ten-
to poslední bod – možná měl být i první). V případě, že Váš volně pobíhající pes 
způsobí dopravní nehodu, může vám to i být připsáno k náhradě. Náhrada roztr-
žených kalhot, pokud máte pejska trhače, je Vaší povinností také, pokud pejsek 
s kalhotami potrhá i nohu, připravte se na tučné výdaje. 

Nechci tady strašit nebo šikanovat majitele psů. Většina majitelů je odpověd-
ných a chová se správně. Toto je spíše upozornění pro ty, kteří jsou poškozeni ci-
zím psem a mají pocit bezmoci. Zbytečně, protože zákon je v tomto ohledu jed-
noznačný.

A co udělá město? Protože vina je i na naší straně, doplníme odpadkové koše, 
které nám obecně chybí – pokud už máme někoho nutit k tomu, aby si po pso-
vi uklízel, měl by mít možnost se balíčku včas zbavit a nemusel ho nosit stovky 
metrů k nejbližšímu koši. Nebudou to vždy koše určené speciálně pro psy, které 
jsou vybavené sáčky na psí exkrementy, ale podle zkušenosti vím, že stejně zod-
povědní majitelé psů na to myslí už doma a sáček si nesou s sebou. 

Měli bychom také jasně říct, kde je možné volné pobíhání psa – máme krásnou 
krajinu a když se půjdu projít za město, neměl bych být nucen vést psa na vodít-
ku. Samozřejmě za předpokladu, že ho jsem schopen zvládnout – pořád jsem za 
něj odpovědný! Ale to až v nové vyhlášce.

Pokud by tu nezazněla jedna věc, byl by celý článek jen plýtváním papíru. Při-
pravte se na to, že po Vás budu dodržování této vyhlášky chtít, a to i za cenu 
předvolání před přestupkovou komisi a udělení pokuty. A klidně opakovaně. 
Nemá cenu si stanovovat pravidla, která pak nedodržíme. Tato pravidla slouží 
pro nás, pro všechny občany města a nejen pro ně. 

Navíc, pravidla si stanovíme společně – zasedání zastupitelstva jsou veřejná 
a prostor pro vyjádření má každý. Víte, že úřad je otevřený diskusi a snaží se 
věci projednat. 

Takže psům, jejich pánům i všem ostatním mnoho zdaru, ohleduplnosti a od-
povědnosti!

Kompost, kompost, kompost
Přiznávám, že je mi až trapno v debatách, týkajících se kompostárny a kom-

postování. Je to z důvodu neustálých změn, takže co řeknu jeden měsíc, příště už 
neplatí. Ale tím, jak člověk sonduje a shání informace, nebo jak jsou informace 
dodávány od zodpovědných orgánů, dochází bohužel ke změnám neustále.

Všichni potřebujeme kompostovat. Tedy ne, nepotřebujeme kompostovat, ale 
potřebujeme nějak řešit problém s bioodpadem ze svých zahrad (a město má za-
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hradu z celých Černovic nej-
větší). Listí, tráva, větve. Plus 
v případě domácností může-
te kompostovat pestrou šká-
lu bioodpadu z kuchyně, ale 
o tom ve zvláštní části.

Teď ke kompostárně pro 
celé město. Pokud jste byli 
na zastupitelstvu, víte, že 
už jsou zveřejněny podmín-
ky dotace, kterou jsme chtě-
li na stavbu kompostárny vy-
užít (jedná se o výzvu číslo 
XXVII), byly výrazně změ-
něny v náš neprospěch (ale 
na druhou stranu celkem ve 
prospěch zdravého rozumu). 
Jednoduše – dotace kontrolu-
je, jak jsou vynaloženy nákla-
dy na stavbu, v poměru k ná-
kladům na produkci. Máme 
plánovanou kapacitu 130 tun 
ročně a náklady na vybudo-
vání jsou tak velké, že nemá-
me šanci s tím, co máme při-
pravené, uspět.

Hledám proto jiné možnosti řešení (a je to mravenčí práce, protože každý zdroj 
říká něco trochu jiného). Ale jedno slíbit mohu – nějaká možnost likvidace kom-
postu bude, protože ji město potřebuje tak jako tak. Produkujeme příliš velké 
množství bioodpadu, který bez užitku hnije, přitom by z něj mohlo být něco uži-
tečného. Zřejmě nebude letos, ale nic není vyloučené.

I zahrádkář může kompostovat,
ale to už většina zahrádkářů ví. A je pořád ekologičtější si kompostovat 

u sebe na zahradě, než trávu někam vozit. Proto hodlá město využít dotaci 
z Fondu Vysočiny na nákup kompostérů, které pak mohou občané za nižší 
cenu nakoupit od města. Pokud tedy máte zájem o nákup kompostéru (lze jich 
z dotace nakoupit asi 30), přineste žádost na podatelnu města, nebo pošlete e-
mail na posta@mestocernovice.cz. Je to samozřejmě nezávazné, když neznáte 
cenu za kompostér, ale nějakou představu o požadavcích mít musíme. 

Materiál vhodný ke kompostování
Odpad z kuchyně:

Zbytky z čištění ovoce a zeleniny•	
Zbytky jídel uvařené •	
Čaj, kávový výluh•	
Potravinami znečištěný papír•	

Odpad ze zahrad:
Květiny•	
Pokosená tráva•	
Větve, listí•	
Zahnilé ovoce•	
Stará tráva•	
Hlína•	
Plevelné rostliny •	

 
    Jiný organický odpad:

Popel ze dřeva•	
Hobliny•	
Dřevěné piliny•	
Hnůj a trus•	
Vlasy, peří•	
Papírové ubrousky a kapesníky•	
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30 je málo!?
30 kompostérů rozhodně neuspokojí potřeby všech, takže na žádosti bude po-

řadník a uspokojeni nebudou asi všichni. Ale výzva Fondu Vysočiny je kontinu-
ální, takže můžeme žádat každoročně a postupně pomoci zahrádkářům vybavit 
si své zahrady. Samozřejmě to nepomůže obci, která kompostéry využívat ne-
může, ale je v obecním zájmu pomoci občanům kompostovat i vlastní silou. 

Ze zasedání Svazu měst a obcí ve Zlíně 

Díky členství našeho města 
ve Svazu měst a obcí (SMO) 
jsem měl příležitost zúčast-
nit se zasedání SMO, které se 
konalo 26. a 27. 5. v kongre-
sovém centru Zlín. Členem 
SMO jsme se stali teprve le-
tos, ale i tak doufám, že pro 
nás bude členství přínosem. 
Více informací o SMO v rá-
mečku.

Co patří k nejzajímavěj-
ším tématům sněmu? Třeba 
změny v rozpočtovém urče-
ní daní. Víte, že v tom, jak 
se rozdělují daně, je obrovská 
nerovnost? Stát vybere daně a určitý balík přisoudí všem městům a obcím. Vel-
ká města dostávají z daní 4,5 krát více na jednoho občana než malé obce. Tak-
že třeba Praha dostane na jednoho Pražana cca 18000 Kč, Černovice na jedno-
ho Černováka cca 6500 Kč. Díky tomu čtyři největší města v ČR ze všech peněz 
ukousnou více než polovinu (a pro zbylých více než 6000 obcí je ta druhá polo-
vina). SMO se bude snažit zmírnit tuto nerovnováhu. I 500 Kč navíc za každého 
občana by pro Černovice znamenalo skoro milion ročně navíc. 

SMO také apeluje na to, aby se prostředky, které jsou vyhrazené pro dotace, 
lépe připravovaly s ohledem na venkov.

Sněm se ale věnoval i problematice tzv. farmářských trhů (které nemají zá-
kon, podle kterého by mohly fungovat), Hornímu Jiřetínu (obec, která má být 
zbourána z důvodu těžby hnědého uhlí), příspěvku státu (respektive krajů ) na 
veřejnou dopravu a dalším a dalším tématům. 

Největším zážitkem pro mě byl samotný Zlín. Město, které má na co být hrdé. 

Co je SMO? 
SMO sdružuje k 1. dubnu 2011 2 489 obcí, 

tj. 39,82 % z celkového počtu obcí v České 
republice. Členské obce Svazu zastupují 
7 860 082 obyvatel, což z celkového počtu 
obyvatelstva ČR představuje 74,81 %.

SMO poskytuje školící a konzultační čin-
nost pro členy zdarma a také představuje 
určitou sílu pro prosazování změn v záko-
nech, i když respektování Svazu od vrchol-
ných politiků velmi kolísá.

První sjezd se uskutečnil v roce 1907 jako 
První sjezd českých měst Království české-
ho. 
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A překvapivě dokázalo být hrdé až dosud – do města, kde vyučený švec postavil 
továrny, domy, nemocnice, kina, školy, plovárnu a udělal z něj centrum malého 
hospodářského zázraku, zastupitelé naší doby postavili kongresový sál od Evy 
Jiřičné, vynikající současné české architektky a ukázali, že kde je vůle, můžou 
být lidé na své město pyšní. 

Možná proto, že Tomáš Baťa jednou řekl: „Zbavme se své malosti a velikost 
nás nalezne sama“. 

Ale já mám raději jiný Baťův citát:

 „Příčinou krize je morální bída. Přelom hospodářské krize? Nevěřím v žádné 
přelomy samy od sebe. To, čemu jsme zvykli říkat hospodářská krize, je jiné jmé-
no pro mravní bídu. Mravní bída je příčina, hospodářský úpadek je následek.

V naší zemi je mnoho lidí, kteří se domnívají, že hospodářský úpadek lze sa-
novat penězi. Hrozím se důsledku tohoto omylu. V postavení, v němž se nachází-
me, nepotřebujeme žádných geniálních obratů a kombinací. Potřebujeme mrav-
ní stanoviska k lidem, k práci a veřejnému majetku. 

Nepodporovat bankrotáře, nedělat dluhy, nevyhazovat hodnoty za nic, nevydí-
rat pracující, dělat to, co nás pozvedlo z poválečné bídy, pracovat a šetřit a uči-
nit práci a šetření výnosnější, žádoucnější a čestnější než lenošení a mrhání.

Máte pravdu, je třeba překonat krizi důvěry, technickými zásahy, finančními 
a úvěrovými ji však překonat nelze, důvěra je věc osobní a důvěru lze obnovit jen 
mravním hlediskem a osobním příkladem.“

Tomáš Baťa 1932

Aktuální v roce 1932, aktuální i v roce 2011, nezdá se vám?

Bc. Jan Brožek, starosta města



Ještě k úpravě památníku… 
V minulém  Černovicku jsem uváděla, že vybrané peníze na úpravu černovického 

památníku obětem druhé světové války nedostačují a proto bude vybraná částka použita 
na doplnění zeleně v parčíku na náměstí. 
Na minulé schůzce kulturní komise bylo navrženo jiné řešení. Památník očistit  a doplnit 
o nápis týkající se padlých v obou válkách. Proto bylo nyní provedeno očištění památníku 
a v budoucnu by měla být osazena deska s nápisy. Snad alespoň takto budou důstojně 
připomenuti padlí v obou světových válkách. 

                                                                                                           V. Šenoltová
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Datum Den Film

5.7. Úterý Zkus mě rozesmát
8.7. Pátek Thor
10.7. Neděle Na vlásku

12.7. Úterý Cizinec
15.7. Pátek Správci osudu

17.7. Neděle Rango
19.7. Úterý Králova řeč
22.7. Pátek Občanský průkaz
24.7. Neděle Medvídek Pú

26.7. Úterý Černá labuť
29.7. Pátek Hon na čarodějnice
31.7. Neděle Zatím neurčeno
2.8. Úterý Social Network
5.8. Pátek zatím neurčeno

7.8. Neděle V peřině - film můžeme dodat pouze 
9.8. Úterý Nevinnost
12.8. Pátek zatím neurčeno
16.8. Úterý Lidice
19.8. Pátek Opravdová kuráž
21.8. Neděle Čertova nevěsta
23.8. Úterý Piráti z Karibiku

Program kina
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Městská knihovna Černovice
Z nových knih

Pro dospělé

Friedl F. – Zákon rovnováhy
Gauldie R. – Egypt
Kessler L. – Komando
Pokorný V. – Ahoj mami
Charon D. – Vlčí touha
Osoblaha M. – Slovanský příval 
Jakoubková A. – Starým láskám nevolej
Hague T. – Zóna 22
Troper J. – Městečko Bush Falls
Yates R. – Velikonoční průvod
Botton A. – Lekce z lásky
Hardenová H. – Smrt nenachází slova
Schadová M. – Stalinova dcera
Pačová M. – Ladislav Smoljak
Palmer D. – Štěstí a sláva
Fojtík I. – Regenerační čínská cvičení pro každého
Gruss P. – Perspektivy stárnutí
Kratochvíl S. – Manželská terapie
Chandler D. – Výpravy do ptačího světa
Lenartová E. – Čajovna U Oranžové kočky
Svobodová V. – Když se máma s tátou berou
Řeháčková V. – Lásku zlatem nevyvážíš
Hudečková E. – Sedmihlásek
Cornish D. M. – Tetování krví – Začátek cesty
Košťálová M. – Růžena Šlemová
Pernes J. – Alexej Čepička,  šedá eminence rudého režimu
Skarlantová J. – Textilní výtvarné techniky

Pro děti

Pohádky s angličtinou – Perníková chaloupka
Pohádky s angličtinou – Červená Karkulka
Nesvadba M. – Michal doma s mámou
Řeháčková V. – Nech naše kluky na pokoji
Brož K. – Kde co lítá
Trujillo E. – Hledej v životním prostředí
Trujillo E. – Hledej zvířata ve městě
Chaloupek V. – Honzík a Eliška – toulání s medvíďaty
Havel J. – Barbánek
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Školní rok v ZŠ speciální a Praktické škole Černovice
Tím, že učíme jiné, učíme sebe (Seneca)

Školní rok 2010–2011 je již minulostí. Vzpomínám si, s jakým očekáváním 
jsme do něj vstupovali, pod tíhou přiravovaných změn jsme si pokládali nej-
různější otázky, na které jsme v jeho průběhu nacházeli odpovědi i řešení. Proč 
s očekáváním? Především proto, že se na naší škole začalo učit podle Školního 
vzdělávacího programu „Ruku v ruce s kamarády poznáváme svět“. Zde je na-
místě podotknout, že na přípravě ŠVP se podíleli všichni pedagogičtí pracovní-
ci školy. 

Naplno se rozběhly odpolední aktivity dětí ve školní družině a snad i proto 
září uběhlo přímo v kvapíkovém tempu. A tempo nás neopustilo ani v následu-
jících dvou měsících. Na začátku října jsme pro děti připravili DRAKIÁDU, na 
jeho konci potom HALLOWEEN. Ale že ta vydlabaná dýně nádherně svítila! 
Již tradičně jsme v listopadu vyrazili do pacovské RYBÁRNY na výstavu ry-
biček a hlavně jsme zde ochutnali všechny nabízené rybí speciality. A protože 
jsme potřebovali pořádně vytrávit, chtěli jsme vyrazit na PODZIMNÍ VÝPRA-
VU ZA ZELENÝMI OBRY, na kterou se děti v průběhu celého měsíce připra-
vovaly, avšak počasí tentokrát bylo proti a celá akce proběhla v prostorách ško-
ly. Některé třídy se vypravily do Tábora do divadla a naše škola se otevřela pro 
vítané návštěvníky. Na začátku prosince přišel do školy MIKULÁŠ, jen mezi 
námi, pořádně jsme se na něho připravili a skvěle si užili nadílkový den. Napadl 
sníh a nám nic nebránilo vytáhnout sáně a boby, pořádně se vyřádit. Připravovali 
jsme výrobky na vánoční výstavu, školní družina se tradičně zúčastnila soutěže 
o „Nejhezčí vánoční pohlednici“, kterou vyhlašuje DDM Pelhřimov. Přiblížily 
se VÁNOCE, nejkrásnější svátky roku a my jsme poněkud zvolnili své tempo. 
Tyto dny se ve škole mísila vůně pečeného cukroví, jehličí a purpury. Za zvu-
ku zvonečků, rolniček, koled, v příjemné atmosféře si jednotlivé třídy oslavily 
nadcházející svátky. Vše jsme završili VÁNOCEMI S KAPREM. V lednu jsme 
prožili zábavné odpoledne VELKÝ REJ PTÁČAT a naučili se tancovat Ptačí 
tanec. A v únoru, po jarních prázdninách, jsme opět přeřadili na vyšší rychlost 
a rozjeli projekt JSI MŮJ KAMARÁD ve spolupráci se ZŠ Za Branou Pacov. 
Krátký únor vystřídal událostmi nabitý březen. Počasí si s námi trochu zalaš-
kovalo a HRÁTKOBRANÍ proběhlo v tělocvičně. Letos jsme si poprvé zahráli 
na kuchaře a v TÝDNU ZDRAVÉ VÝŽIVY se pokusili připravit nejednu kuli-
nářskou lahůdku. V naší snaze nás vydatně podporovali kamarádi z Pacova. Na 
oplátku nás pozvali k nim na hodinu chemie. Vidět barevně kouřící zkumavky 
byl neuvěřitelný zážitek. Také jsme navštívili divadelní představení v Táboře. 
Odcházející zimě jsme společně zamávali při akci VYNÁŠENÍ ZIMY. A to už 
ťukal na dveře duben, v těchto dnech k nám zavítala školní inspekce a nebyl to 
žádný apríl. Vyzkoušeli jsme si jezdecké umění a zařádili si na DOPRAVNÍM 
DNU. I tento měsíc jsme měli možnost navštívit divadelní představení v Táboře. 
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Závěrečné dubnové dny byly opravdu strhující. V rámci projektu JSI MŮJ KA-
MARÁD jsme využili pozvání a zúčastnili se školní akademie v Pacově. S na-
pětím jsme očekávali svátky jara, abychom je oslavili VELIKONOČNÍM VA-
JÍČKOVÁNÍM, největší legraci jsme si užili s balonovými vajíčky nalněnými 
vodou. Duben jsme zakončili na SLETU ČARODĚJNIC A ČARODĚJŮ. Přála 
bych vám vidět povedené čarodějnice a vykutálené čaroděje. Zato květen! Po-
řádně jsme se rozehřáli na SPORTOVÍM DNU. K vidění byly samé povedené 
výkony, snaha a chuť po úspěchu se dala krájet, každý si přišel na své. V polovi-
ně měsíce jsme se vydali na školní statek HUMPOLEC. Ani letos jsme nemohli 
vynechat oblíbenou ukázku našich aktivit a uspořádali jsme již 8. ročník doved-
nostních soutěží JÁ NA TO MÁM, kdy nám opět, tak jako každoročně sponzor-
sky pomohla firma HRANIPEX a povzbudit nás v soutěžení přijel pan ředitel 
Rýzner. A co nás čekalo v červnu? Školní výlety – tentokráte do ZOO JIHLAVA 
s výukovými programy a prohlídka pohádkových postaviček Pata a Mata. Napo-
sledy v tomto školním roce jsme se setkali s kamarády z Pacova na VESELÉM 
ODPOLEDNI S JEZEVCI, zažili jsme spoustu legrace, skvěle si zazpívali a za-
tančili. Závěrečnou zkouškou úspěšně završil docházku 1 žák praktické školy 
dvouleté. A celý měsíc jsme zakončili VAŘENÍM V PŘÍRODĚ. Na některé akce 
jsme pozvali kamarády ze ZŠ Černovice, na jiné kamarádi zase pozvali nás, spo-
lečně jsme strávili nezapomenutelné chvíle. 

Několika málo slovy nemohu dobře popsat vše, co jsme prožili (více informací 
a podrobností najdete na našich internetových stránkách). Věřte však, že spoko-
jené pohledy a zářivé úsměvy našich dětí jsou pro nás největší odměnou.

Mgr. Zuzana Medková 
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Lhotka byla plná děvčat…
V letošním roce zorganizoval VÚ v Černovicích již 14. ročník volejbalového 

turnaje „O pohár ředitele“.
Hlavními organizátory a pořadateli akce byli pp. Zelníček Lukáš a Konvička 

Jiří. Přizvali na tuto akci devět výchovných ústavů pro dívky, z toho tři ze Slo-
venska. VÚ Trstín, Zlaté Moravce a Spišský Hrhov se omluvily pro tíživou fi-
nanční situaci v zařízení. VÚ v Počátkách se neozval. 

Zúčastnilo se šest výchovných ústavů: Moravský Krumlov, Velké Meziříčí, 
Jindřichův Hradec, Býchory, Kostomlaty a Černovice. 

Všechna družstva byla ubytovaná v rekreačním středisku na Lhotce, kde pro 
ně pořadatelé připravili bohatý program.

Volejbalový turnaj se odehrával ve sportovním areálu u školy VÚ v Černovi-
cích.

Družstvo dívek z Černovic se umístilo na 3. místě. Putovní pohár si odvážela 
děvčata z V. Meziříčí. 

Po celý víkend byla na sportovišti i na Lhotce výborná atmosféra. 
Velmi pěknými cenami byly oceněné všechny hráčky a vítězky.
Sponzory této akce byli: JAN DUNDR POTRAVINY 

KOSTELECKÉ UZENINY a.s.
Z.VELÍŠEK – SOUKROMÁ PEKÁRNA Kamenice n.L.
MRAZO s.r.o. Tábor
MARKET CENTRUM –Č.Velenice
LÉKÁRNA U Sv.ANNY Černovice
FONTEA a.s. Veselí n. L.

Myslím, že lze napsat, že vše proběhlo podle našeho očekávání, všichni od-
jížděli spokojení a věříme, že příští rok k nám zase rádi přijedou. 
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135 let dobrovolných hasičů  
v Černovicích 

(1876 – rok založení hasičského sboru)

Úvod
Jak ten čas letí! Je mezi námi ještě hodně lidí, kteří pa-

matují oslavy 100. výročí založení černovického požární-
ho sboru v roce 1976. A letos si už připomínáme 135. vý-
ročí našeho Sboru dobrovolných hasičů, SDH Černovice.

Nikdo už asi nespočítá, kolik našich bratrů hasičů i hasi-
ček za tu dobu bylo delší či kratší dobu členy černovického 
sboru. Nikdo už nespočítá, kolik hodin věnovali ze svého volného času, občas 
i v nepříznivých podmínkách (noc, déšť, zima, horko aj.) rozmanité hasičské 
činnosti (hašení požárů a jiné technické pomoci v nouzi, ale i výcviku a školení, 
údržbě zbrojnice, techniky a nářadí nebo i organizování veřejných kulturních či 
sportovních akcí, při práci s hasičskou mládeží apod.

Kolik se našim hasičům podařilo včasným výjezdem a následným zásahem 
(a to nejen u požárů) uchránit hodnot na různých druzích majetku v našem kraji, 
možná i zdraví a životů našich občanů!

Přitom si většinou hasič uvědomuje vzniklá nebezpečí či rizika nebo omeze-
ní, která mu při jeho dobrovolné práci pro ostatní spoluobčany, ale i pro různé 
firmy, instituce i soukromníky v Černovicích, ale i v blízkém či vzdálenějším 
okolí vznikají.

A přece na výzvu poplachové sirény nebo SMS-zprávy vyráží znova a znova 
ze svého volného času, ze zaměstnání, v noci z vyhřáté postele směrem ke své 
hasičské zbrojnici, aby s dalšími bratry hasiči jel zadarmo někomu a někam na 
pomoc . . . nebo ve svém volném čase jde či jede pomoci zajišťovat nějakou spo-
lečenskou akci . . . nebo na pravidelnou schůzku či víkendovku, kde se skupinka 
mladých hasičů už těší na to, co pro ně jejich vedoucí tentokrát připravil . . . nebo 
je potřeba něco opravit na hasičském autě, spustit se sušáku, pak smotat a uložit 
suché hadice, vyčistit u hasičárny okapy od nánosu listí atd. atd. atd.

Seznamte se trochu, prosím, s činností našich černovických dobrovolných 
hasičů za uplynulých 5 let. Za dobu, kterou si občan Černovic a okolí, náš 
chalupář či chatař ještě docela živě pamatuje.

Historie sboru
V tomto článku k 135. výročí vzniku černovického sboru se zaměřím jen na ne-

dávnou historii posledních 5 let. Ale pokud někoho bude zajímat něco o tragic-
kém požáru Černovic v roce 1857 nebo jak byl náš hasičský sbor v roce 1876 za-



18

ložen nebo celá historie našeho požárního/hasičského sboru, tak nemusí zoufat. 
Může si od některého černovického hasiče nebo v černovické městské knihovně 
zapůjčit níže uvedené almanachy, kroniky či knihy. Almanachy z posledních vý-
ročí sboru je možno si zakoupit při oslavách sboru v sobotu 9. července odpo-
ledne na tržišti či pak na tradiční akci Černovicko se baví v sobotu 6. srpna.

Díla, která mapují požární historii Černovicka a černovického hasičského sboru:
1936 Památník Sboru dobrovol. hasičů v Černovicích u Tábora – František  

Šedivý
1976 100 let požárního sboru v Černovicích – kolektiv autorů
1986 110. výročí založení požárního sboru v Černovicích u Táb. 

– Ing. Jiří Tetiva
1996 Almanach ke 120. výročí založení Sboru dobrovol. hasičů v Černovi-

cích – Ing. Jiří Tetiva, CSc.
1999 Černovice u Tábora – něco málo, co bychom o nich měli vědět  

– Ing. Jiří Tetiva 
2006 Kronika hasebního okrsku Černovice – František Vostarek a kolektiv
2006 130 let Sboru dobrovolných hasičů Černovice (1876–2006)  

– Jaroslav Řeháček
2010 Černovice rok po roce (dějiny Černovic s okolím 1322–2006) – Jiří Turek

Členská základna sboru
SDH Černovice patří mezi nepočetnější zájmová sdružení na Černovicku, ne-

boť k 30. červnu 2011 má 123 členů, z toho má 11 žen (bez rozdílu věku). Z cel-
kového počtu 123 členů má sbor 30 důchodců (nad 60 let, i když díky zavedeným 
reformám musí někteří z nich být ještě nějaký ten rok zaměstnáni) a 25 mladých 
hasičů (od 6 do 18 let).

Nejstarší členové černovického sboru jsou br. František Jirků (88 let), Josef 
Loucký (86 let) a Josef Hájek (81 let). Svým zasloužilým členům k jejich kulatým 
narozeninám sbor dává zahrát pěknou písničku do českobudějovického rozhlasu 
a navštěvuje je delegace sboru s dárkovým balíčkem. Dlouholetým kdysi před-
sedou ZO SPO Černovice a nyní starostou SDH Černovice je letošní jubilant, br. 
Jaroslav Zíka (70 let), který tuto nejvyšší funkci v čern. sboru vykonává už úcty-
hodných 35 let, tj. rovnou polovinu svého života. Gratulujeme. Protipólem naší 
členské základny jsou mladí hasiči. Nejmladšími členy sboru – kolektivu MH 
jsou Tomáš Pravda, Martin Štefl a Lukáš Vaníček (6 let).

SDH je základní organizační a ekonomickou složkou Sdružení hasičů Čech, 
Moravy a Slezska, které je nejmasovější zájmové sdružení v Česku. Sdružení 
přes svá KSH, OSH až po SDH, které mají právní subjektivitu, úspěšně vyvíjí 
svou činnost v oblasti preventivně výchovné, represivní (zásahové jednotky SDH 
obce/města), práce s mládeží, činnost žen, ochrana obyvatelstva, historie a za-
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chování hasičských tradic, dále v oblasti kulturní, sportovní, ekologické a vnit-
roorganizační. Do všech těchto oblastí se černovický SDH více či méně úspěšně 
a dlouhodobě zapojuje, viz webové stránky sboru www.sdhcernovice.cz

Výbor černovického SDH, který byl zvolen členskou základnou sboru na 
funkční období 2010 až 2014, se schází pravidelně každý první pátek v měsíci 
večer v hasičské zbrojnici, kde řeší záležitosti činnosti sboru a zásahové jednot-
ky, ale diskutuje se i o problémech města či života v naší společnosti. Proto také 
v minulých komunálních volbách, díky důvěře voličů, byla úspěšná nová volební 
strana Hasiči pro Černovicko, z které vzešel m.j. i nový starosta města, Bc. Jan 
Brožek – člen našeho sboru. Na výroční valné hromadě sboru (tradičně začátek 
prosince v jídelně ZD Černovice) se za přítomnosti členů sboru a hostů hodnotí 
uplynulý hasičský rok a plánuje se činnost sboru na rok následující.

Preventivně výchovná činnost
Klasickou preventivní, tj. protipožární činnost náš sbor nevyvíjí „díky“ zá-

konným opatřením k ochraně soukromí občanů, i když má sbor vyškoleného re-
ferenta prevence, který je připraven a ochoten na požádání občanů vysvětlit či 
poučit o konkrétním požárním problému a preventivní prohlídku domu či bytu 
bezplatně provést. Preventivní prohlídky ve firmách, výrobních podnicích, ve 
školách aj. institucích provádí orgány Hasičského záchranného sboru ČR (HZS). 
Za bezpečnost v objektu (a nejen tu požární) zodpovídá ze zákona jeho majitel 
(fyzická či právnická osoba).

Černovický sbor ale v této oblasti nezahálí. K aktuální problematice preven-
ce během roku (např. používání elektrospotřebičů, požární nebezpečí na jaře, 
dětské hry a požáry, letní prázdniny a táboření, kuřáci, topná sezóna a kominí-
ci, nebezpečí o Vánocích aj.) upravuje svou vývěsní skříňku u „trafiky“, kde se 
také objevují informace o činnosti sboru. Právě nyní jsou ve skříňce informace 
o bouřce a jak se chránit před účinky blesku. Ve zpravodaji Černovicko se obje-
vují během roku články jak ze života našeho sboru, tak i aktuálně k problemati-
kám protipožární prevence v průběhu roku.

Sbor ve spolupráci se školami a ústavy provádí ve své zbrojnici s dětmi a mlá-
deží besedy a projekce, ukázky činnosti hasičů s technikou. Každoročně se jed-
ná cca o 4 akce. Občas se provádí podobné akce i na letních dětských táborech 
v našem okolí. Sbor se dále dlouhodobě snaží ve školách organizovat postupovou 
výtvarnou i literární soutěž Požární ochrana očima dětí.

Sbor vyvíjí preventivně výchovnou činnost i u svých členů v rámci školení 
a výcviku. Výrazné je to hlavně v činnostech s hasičskou mládeží.

Represe – zásahová činnost sboru
Hašení požárů a jiná technická pomoc jsou činnosti, kdy jsou hasiči (profesio-

nální, ale i dobrovolní) se svou technikou na veřejnosti vidět nejvíce.
Obec/město má ze zákona č. 133/85 Sb., o požární ochraně plnit určité povin-
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nosti a jednou z nich je ustavit a financovat (materiálně podporovat) svou zása-
hovou jednotku PO. Tradičně se tato JPO ustavuje z dobrovolných členů ha-
sičské organizace. Ne jinak tomu je i u nás. Zásahová jednotka SDH města 
Černovice je v plošném pokrytí okresu/kraje podle mnoha kritérií zařazena 
do kategorie JPO - III, tzn., že první družstvo (osádka naší liazky) od vyhlá-
šení poplachu z KOPIS HZS Jihlava (stálá obsluha tísňové linky 150 a 112, 
civilní číslo pro Pelhřimovsko, např. pro ohlášení pálení klestu po těžbě aj. 
tel. 950 270 103) musí vyjet od naší zbrojnice do 10 minut. Bez ohledu na po-
časí, roční či denní dobu se nám to daří, často i pod 5 minut. Černovice ale 
vzhledem k velké vzdálenosti (cca 15 km) od nejbližších profesionálních po-
žárních stanic HZS Kamenice n. Lipou či Pacov (JPO - I, výjezd do 2 minut) 
mají ustaveny 2 družstva JPO - III.

Jednotka SDH města Černovice v novém pojetí tzv. JPO funguje téměř 20 
let. Členové se občas trochu obměňují, staří odcházejí, někdo se odstěhuje 
nebo už není aktivní a mladí se zase se zájmem do jednotky hlásí a nedo-
čkavě se těší, až splní min. věkovou hranici 18 let. Zařazení do jednotky je 
v kompetenci výboru SDH, žadatel musí splnit zdravotní prohlídku, měl by 
být morálně bezúhonný a musí mít o činnosti v zásahové jednotce města ak-
tivní zájem, podílet se nejen na zásazích, ale i na školení a výcviku, na údrž-
bě techniky, nářadí a zbrojnice. Zařazení do J SDH města smluvně potvrzuje 
starosta města. V současné době má naše jednotka 33 členů, z toho 5 členů 
nad 60 let, kteří se v rámci svých možností zapojují do života jednotky svý-
mi radami a bohatými zkušenostmi. Zhruba stejný počet členů je nových, ti 
se do jednotky zapojili v nedávné době a rozvíjejí si své znalosti a dovednos-
ti získané v řadách MH. Velitelem sboru a zároveň J SDH města Černovice 
je Ladislav Plášil st. (74 let), bývalý příslušník HZS, který i ve svém věku je 
výraznou autoritou jednotky a se zájmem sleduje, jak si jednotka vede, popř. 
její činnost koriguje. Zástupcem velitele J SDH je Jiří Hrubý (32 let), součas-
ný příslušník HZS PS Pacov. Dalšími veliteli jsou Karel Vošahlík st., přísluš-
ník HZS PS Soběslav, Vladislav Dlouhý ml., Matěj Holub a Michal Charvát. 
Mnozí členové ovládají několik odborností, např. jednotka má nyní 13 pro-
školených řidičů požár. aut – strojníků, 18 nosičů dýchací techniky, 19 obsluh 
motor. řetězových pil.

Zásahová jednotka, to nejsou pouze lidé, ale také zásahová technika: spe-
ciální požární automobily, motorové stříkačky, osvětlovací technika, dýchací 
přístroje, radiostanice a další vybavení. Černovické zásahové automobily se za 
posledních 5 let nezměnily, jen zase o 5 let zestárly. Nejstaršímu vozidlu Tat-
ra 138/148 - CAS 32 je letos už 40 let a naše nejnovější vozidlo Š Liaz - CAS 
K 24 a současně 1. výjezdové vozidlo je letos staré už 20 let. I další auta Avia 
30 - DA 12 (r. výr. 1976) a Š 706 - CAS 8 zv. H-UKA 8, kropička (r. výr. 1978) 
i Avia 31 – valník vykazují svou občasnou poruchovosti známky stáří.



21

Nejvýmluvněji o činnosti J SDH Černovice vypovídá zásahová činnost:

V uplynulých pěti letech černovičtí hasiči se svou technikou zasahovali u stov-
ky různých událostí a absolvovali cca 70 různých školení a výcviků svépomocně 
v Černovicích, ale i v rámci pelhřimovského okresu organizované HZS aj.

Do přehledu zásahů není započítáno tlakování-čištění odpadní kanalizace, do-
vozy vody do bazénů a na LDT na pionýrskou základnu Chválkov, zavlažování 
nebo kropení ulic a další technické pomoci pro město a podniky/ústavy či pro 
občany. 

Družstvo historických hasičů
Členové Družstva historických hasičů (DHH) při čern. SDH pokračují ve své 

činnosti započaté v roce 1994 několika nadšenci v čele s br. Milanem Piskačem 
– prvním velitelem DHH, který nás v r. 1999 nečekaně opustil a který nám v naší 
činnosti stále chybí. Na jeho počest jsme uspořádali 10 ročníků Memoriálu – se-
tkání skupin histor. hasičů z širokého okolí. 

V současné době má družstvo cca 20 nestálých členů. Vedoucím DHH byl před 
dvěma lety zvolen br. Michal Charvát, velí dle možností i br. Hrubý a br. Štěpán. 
S obtížemi se daří zrestaurovat jeden stroj ročně. Vzdělávací činnosti se nevě-
nuje pozornost. Příčin útlumu činnosti je několik, např. méně volného času díky 
nepříznivé pracovní době u zaměstnavatele, menší zájem dělat více, pohodlnost 
či chybějící silná zapálená velitelská osobnost. 

rok
školení 

a 
výcvik

požáry 
celkem 
vč.NC

mimo 
čern.

okrsek

čerp. 
zápl. 
vody

stromy 
přes 

komun.

dopr.
neh.

silnič/
železn.

hled.
pohř.
osob

nebezp.
hmyz 
zvířata

ostatní 
zásahy

celkem 
mimo-

řád. 
událostí

2006 17 +1 11 + 2 4 13 3 0 1 2 3 35

2007 9 + 1 6 + 3 3 0 4 1 0 1 2 17

2008 10 + 1 3 + 1 2 0 8 2 0 3 2 19

2009 21 + 1 1 + 1 1 0 3 0 3 1 2 11

2010 18 + 1 7 + 1 5 2 2 1 1 2 1 17

½ 
2011 8 +1 4 0 1 0 2 0 0 12 ?
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Na požádání pořadatele (většinou sboru, který slaví významné výročí svého 
vzniku) skupinka našich historických bílých hasičů odjíždí na akci nějaký svůj 
stroj vystavit, kde pak předvede i dobovou ukázku hašení. Toto se provádí větši-
nou jen za občerstvení a za dopravu.
r. 2006: Včelnička (100.), Černovice (130. a VII. Memoriál), Dírná (130.), Rad-

ňoves, Pelhřimov (VI. Hasičský festival dech.hudeb), Černovice (100 
let úzkokolejky)

r. 2007: Bohdalín (100.), Litoměřice (IV. celostát. Hasičské slavnosti), Černo-
vice (VIII. Memoriál), Pelhřimov (VII. Hasičský fest. dech. hudeb)

r. 2008: Petrovice (100.), Hojovice (90.), Černovice (IX. Memoriál), Lidmaň 
(110.), Benešov (80.), Košetice (Fire show), Pelhřimov (VIII. Hasič.
fest.dech.hudeb)

r. 2009: Choustník (130.), Leskovice (80.), Chválkov (100.), Křeč (120.),        
Černovice (X. Memoriál), Košetice (III. Fire show), Pelhřimov (IX. 
Hasič. fest. dech. hudeb)

r. 2010: Proseč Obořiště (100.), Tábor (kongres fy), Častrov, Mladá Vožice 
(135.), Těmice (110.), Pelhřimov (X. Hasičský festival dechových hu-
deb)

A co mohou čern. historičtí hasiči ukázat, vystavit? V současnosti je to cca 
sedm strojů:

4-kolová koněspřežná ruční stříkačka fy Smékal, přívěs.přenos.motorová stří-
kačka fy Flader, 4-kolová motorová stříkačka fy Selve, přívěsná 2-kolová motor.
stříkačka DS 16, přenosná motor.stříkačka fy Stratílek PS 8, čern. automobil Ta-
tra 805-DVS 8, Tatra 805 – placht.valník.

V roce 2010 jsme z prostorových důvodů dlouhodobě zapůjčili naši chloubu 
2-kolový mechanický žebřík fy Partl-Frolík z Č.Budějovic (r. výr. 1911) do Zbiro-
hu, kde HZS ČR v bývalých kasárnách buduje kromě centra humanitární pomo-
ci i rozsáhlou expozici hasičské techniky. Na podzim 2009 jsme proti finanční-
mu vyrovnání vrátili pacovskému SDH námi zrestaurovanou ruční a motorovou 
stříkačku, které pacovští hasiči také zapůjčili do Zbirohu. Máme ještě uskladně-
ných cca 6 strojů, které na opravu teprve čekají. Snad se někdy dočkají.

Černovická hasičská mládež
Činnost mladých hasičů v našem sboru v posledních pěti letech skomírala, až 

téměř zhasla. Nejprve z různých důvodů skončila pod vedením br. Štěpána práce 
s dětmi (MH 6–14 let), chvíli se ještě pod vedením br. Řeháčka držela činnost do-
rostu (14–18 let), ale pak se i dorostenci přestali účastnit okresní soutěže a neměli 
zájem soutěžit ani jako jednotlivci. Z pohodlnosti?  To je/jsou otázky nejen pro 
současnou mládež. Kdo jim jde příkladem? Trosky dorostenců jako Karel a Pet-
ra, popř. další se pak už jen zapojovaly do různých akcí sboru.

Na minulé VVH výbor sboru konstatoval, že nám začíná hasičská mládež chy-
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bět, a proto br. Řeháček a další hasiči udělali začátkem roku 2011 velkou náboro-
vou kampaň v černovické základní škole. A světe, div se, nábor zabral a nestačili 
jsme se divit. Nyní máme téměř 25 nových mladých hasičů. Kolektiv černovic-
kých MH tvoří 2 družstva mladších MH (6 až 11 let) a vede je br. Jaroslav Ře-
háček, pravidelné schůzky byly ve středu navečer. V půlroční soutěži družstev 
čern. MH si vedlo lépe družstvo Modrých – vel. Lukáš Bílek před družstvem 
Červených – vel. Jiří Štefl. Součástí našeho kolektivu MH je i družstvo dorosten-
ců – vel. David Matějů, jehož základem jsou letošní deváťáci. Pravidelné schůz-
ky pod vedením Karla Vošahlíka st. mají dorostenci v hasičské zbrojnici v pátek 
navečer. 

Naše hasičská mládež ještě na soutěže nevyjela, protože jsme začali téměř od 
nuly a moc toho ještě neumíme. Je třeba se toho hodně naučit a hlavně trénovat, 
sportovat! Na letošní okrskové hasičské soutěži v čern. oboře naši dorostenci už 
soutěžili a nevedli si špatně, umístili se uprostřed soutěžících družstev. Velkou 
akcí pro naše mladé hasiče a jejich maminky bylo soutěžní setkání ke Dni matek 
v neděli odpoledne. Kromě předání členských průkazů naší mládeži maminky 
urputně soutěžily za sebe i za svá družstva. Nejúspěšnější byla pí Kosová. Kon-
cem června vyhodnotíme půlroční činnost mládeže a odměníme nejlepší MH.

Co bude po letních prázdninách? Podle zájmu dětí doufáme, že se ve středu 31. 
srpna v 17 hodin sejdeme u černovické zbrojnice s našimi mladšími MH i s dal-
šími zájemci na 1. schůzce a totéž očekáváme i v pátek 2. září opět v 17 hodin na 
1. schůzce dorostu. Je třeba se připravovat na první soutěže. Začátkem října by-
chom se už chtěli zapojit do okresního kola postupové celoroční náročné soutěž-
ní hry MH „Plamen – 12“ a do okresní soutěže dorostu.

Činnost žen u hasičů
Kde jsou ty časy, kdy se bývalému veliteli sboru p. Miroslavu Baštovi podařilo 

sestavit, trénovat a jezdit po soutěžích s hasičským družstvem žen. V současné 
době mladé členky sboru dají dohromady sotva polovinu družstva. Zapojují se 
tedy do činnosti sboru při zabezpečování přípravy, občerstvení a úklidu při roz-
ličných našich kulturně sportovních akcích. Zapojují se do ukázek DHH větši-
nou jako samaritánky či pomáhají při úklidu naší zbrojnice. Třeba se přes léto či 
v dalších letech objeví další ženy a podaří se už ženské družstvo sestavit.

Ochrana obyvatelstva
Ti starší si ještě pamatují, co to byla tzv. civilní obrana. Po sametové revoluci 

přešla tato působnost z armády na hasiče, konkrétně na HZS ČR – složku MV. 
Změnilo se i pojetí a organizace pomoci obyvatelstvu při různých živelních po-
hromách, průmyslových haváriích, válečných či teroristických konfliktech apod. 
Černovičtí občané z toho jen registrují každou první středu v měsíci ve 12.00 
hod. zkoušku sirén (140 sec. trvající rovný tón) a různá hlášení městského roz-
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hlasu, čímž se také prověřuje funkčnost tohoto sdělovacího prostředku pro pří-
pad nouze. V Černovicích, díky bohu, ještě nezazněl signál Všeobecná výstraha 
(140 sec. trvající kolísavý tón) s následnou informací městského rozhlasu, co se 
děje a co mají občané při vzniklé mimořádné události dělat.

Černovičtí hasiči budují v hasičské zbrojnici sociální zázemí nejen pro svo-
ji činnost, ale i pro případ nouze k dočasnému ubytování postižených obyva-
tel s kapacitou cca 20 osob. Činnost dobrovolných hasičů v této oblasti se v naší 
zemi začíná teprve rozvíjet a zdokonalovat.

Kulturní, sportovní, brigádnická a společenská činnost sboru
Redakce našeho/vašeho Zpravodaje už zoufá nad délkou tohoto příspěvku. 

Tak tedy krátce! Rok černovickým hasičům začíná tradičním hasičským bálem, 
pak následuje ve spolupráci s dalšími spolky (ČSŽ, Pionýr a další nadšenci) ob-
novený masopust, pálení vatry-čarodějnice, okrsková hasičská soutěž, country 
večer na tržišti, pomoc při organizaci a průběhu již tradiční akce kulturní komi-
se Černovicko se baví a výroční valná hromada sboru. V hasičském sportování 
se náš sbor se 2 až 3 družstvy účastní většinou jen tradiční okrskové hasičské 
soutěže, kde se umisťujeme vždy v první polovině, v r. 2010 např. na 1. a 3. mís-
tě. Naši hasiči pomohli v roce 2008 zorganizovat výstavu i shromáždění k 90. 
výročí vzniku ČSR.

Dost našich členů se nebojí ani práce „Z“ , tj. přiložit ruku k dílu, když je toho 
někde třeba.                  Ř.

Achivní střípky 7. – aneb za málo peněz hodně muziky

O tom, že platební morálka bývala problémem i v minulosti, svědčí 
dopis bývalého varhaníka z Černovic z roku 1745, žádajícího černovický 
magistrát o vyplacení nespecifikované sumy za jeho třicetiletou službu, 
která vznikla neplacením 5 zlatých ročně.

Ja Niže Podepsany tak jakož jsem w ...
Czernowiczich Prži Chramu Panie po zas 30 leth
Sluzbu Cantorskau Warhaniczkau zastawal a 
Snad bych tam Swug Zywot byl dokonal, zie ale mug
Neb Pan Syn od.G.W.Hrab.Excellentz Hrabiete
Z… Negwyssyho Purgkrabiho w Pa… Vese..leho
faru dostal, on nas Rodicze tam Nechat Nechtiel
Nybrž Ksobie wzal. Magicze ga toho Czasu Przi Wza-
czknym Magistratu Czernowyskem Služby Swe Nek-
tery Zlatey Zachowaly, Semnau Udielaly a Pod Miest-
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skau Pecžaty, zie Každý Rok po 5 f. Tak gak se domni-
wam mnie daly, dowygdy te Summy Platiti chtiegj
ytaky nietzo nato wydaly, zie ale mnie daleko
by Przysslo Tam Namie lezti a Spomenutj, Sobie
sem to Umyslyl atakowy dluzny k Psanj gemu 
dogeho Rukauch odewzdal, aby on Slowutny Muž
Pan Matiey Težesky magicze on tam blyzko
Sobie to Nezapominal aon odmemnie to skutecznie
Pržigal, oczemž Slowutny Muž Pan Frantissek Lazensky
Pan Kmotr mug Nynj Primator Czernowskey 
Wsse dobrze wiedietj Bude, Zie dluh Sprawedlywy gest
Czo ale ta wssechna Summa Wynassela takowy dlauhy
Czas wedety Nemohu, zie tomu tak gest Podpis
Niny Spotwrzenim Secrytu meho dotwrzuge Auten
es Kral.N.M.P.dne 3.juny Anno 1745

   Jiržj Alexandr Spalenský
Jan Podhola

Proč se jmenuje Lhotkova ulice LHOTKOVA
František Alois Lhotka byl černovický rodák, kněz a básník. Paměť o něm 

nám postupně zachovali tři lidé. 
František Pěnka, syn jeho stejnojmenného spolužáka z černovické obecné 

školy, který se postaral ihned po vzniku Československa v roce 1918 
o časopiseckou vzpomínku na vlasteneckého poetu. Postupem času tento ředitel 
táborské nemocnice získal skoro všechny Lhotkovy básně a ucelenou sbírku 
„Moje květy“ předal roku 1931 táborskému muzeu. V témže roce podnítil 
novou úpravu zapomenutého hrobu na hřbitově u kostelní zdi v Červeném 
Újezdě u Votic, kde byl páter Lhotka pochován poté, co 28. prosince 1884 
zemřel ve věku pouhých 48 let. 

Paní Marie Schäferová, která zařadila Lhotku mezi „vynikající rodáky 
a pracovníky“ v jí redigovaném Černovickém sborníku, vydaném spolkem 
černovických rodáků v Praze roku 1947. Navíc předala v roce 1966 tehdejšímu 
místnímu národnímu výboru svou originální práci P. František Alois Lhotka, 
ve které opsala všechny básně z muzea, doplnila bibliografii článků v různých 
novinách (například Český jih v roce 1931 otiskl osm vzpomínek a do roku 1939 
dalších sedm) a čtyři fotografie (pomník v Táboře, hrob). 

Jiří Tetiva, který roku 1985 ve strojopisné práci Zapomenutý básník F. A. 
Lhotka přepsal vše od obou předchozích, doplnil další dvě básně, přidal notový 
záznam písně Touha a novější fotografie včetně rodného domu.
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Táborské muzeum nechalo roku 1931 opravit náhrobní desku, ale v rozporu 
s přáním Pěnky, jenž si přál jen tichou vzpomínku na autora tehdy již zlidovělé 
táborské hymny „Tichou tam nad Lužnicí“, uspořádalo navíc v roce 1932 velkolepou 
sbírku a slavnost odhalení pomníku od Josefa Vítězslava Duška v Táboře Na 
parkánech. Místo vybralo v pěkném místě nad řekou, tehdy před dívčími školami.

Po táborském příkladu se i město Černovice roku 1932 rozhodlo instalovat 
pamětní desku. Dostalo darem od Syenitu v Púchově opracovanou mramorovou 
desku a mělo nechat vytesat nápis a odhalit desku v září. Podrobnosti uvedl 
táborský Český jih. Co se stalo, nikdo neví, ale deska nebyla nikdy zasazena. 

Až za čtyři roky, ve výroční den 1. listopadu 1936, oslavil katolický Orel 
sté narozeniny básníka a kněze F. A. Lhotky večerem s recitací a divadelním 
představením. Téhož roku, v úmrtní den 28. prosince, se na návrh děkana Tůmy 
usneslo městské zastupitelstvo pojmenovat po Lhotkovi nově vznikající ulici za 
nádražím, na jejímž okraji si právě děkan Tůma spolu s bratrem, též farářem, 
stavěli vilu. Neměnný název má tedy ulice již 75 let.

Letošní rok se ukázal vhodným pro vzpomínku na osobnost tohoto rodáka 
a kulturní komise plánuje podzimní zájezd k jeho hrobu. Lhotka se zapsal 
především v Červeném Újezdě jako dobrý duchovní pastýř po dobu jedenácti 
posledních let svého nedlouhého žití. Byl prý zván a vítán po celém okolí 
k přednesu kázání. Zasloužil se o zakoupení kostelních zvonů a věžních hodin, 
přístupně vychovával školní dítka. 

František Alois Lhotka (1. 11. 1836 – 28. 12. 1884) se narodil v domě číslo 21 
v tehdejší Zámecké, dnes Dobešovské ulici. Otec Vojtěch Lhotka (narozený 1810) byl 
rolník a vyráběl dřeváky. V roce 1848 vyměnil dům se švagrem Karlem Hrdličkou 
za č. 96 na náměstí a provozoval v něm zájezdní hospodu. Rodiče spoléhali na 
mladšího syna Jana, vyučeného řezníka, že hospodu převezme, ale ten právě v roce 
dědění (1869) zemřel. Podali proto žádost, aby starší syn, františkánský kněz, 
vystoupil z řádu a stal se světským knězem. Byl tehdy kaplanem v Arnoštovicích. 
I když to byl velmi vzácný případ, stalo se, a velebný pán podědil hospodu a hned 
ji pronajal a roku 1875 prodal starostovi MUDr. Máslovi, který hostinec také 
pronajímal a současně měl v levé polovině domu ordinaci. 

Při bohosloveckých studiích v Praze začal Lhotka psát a uveřejňovat básně, 
objektivně ne příliš zdařilé. Byly to verše milostné, přírodní, náboženské, 
příležitostné, mravoučné, vlastenecké, řemeslnické i jiné. Slavnou se stala jen 
píseň Touha, složená asi roku 1860. Pod názvem Tam tichou nad Lužnicí ji 
šťastně zhudebnil J. Knahl, varhaník u sv. Víta v Praze. Prvně prý byla provedena 
táborským zpěváckým spolkem v roce 1866. Černovičtí studenti ji pravidelně 
zpívali od roku 1881 při výletech ke Svaté Anně. Přičiněním pana Pavla Janečka 
ji má k dispozici v moderním hávu současná Černovická dechovka.

Jiří Turek
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Zkratky
Každé dva měsíce si kupuji Černovicko a od začátku do konce ho přečtu. 

Netrvá to nijak dlouho a je pro mě zdrojem zajímavých informací o dění v obci. 
Čtu samozřejmě i zprávy z radnice a tady je právě kámen úrazu. V tom, co zas-
tupitelstvo schvaluje, bere na vědomí, či neschvaluje se ve zvýšené míře obje-
vují zkratky. Nejsou to jen zkratky obecně známé a běžně používané. Kdo by 
v Černovicích nevěděl, co znamená SDH, může být právem označen za hlupá-
ka. Daří se mi vyluštit i další a jsem na to pyšná. Odvodila jsem si například, že 
ÚP nebude úřad práce, ale územní plán. Když se město Černovice chce zapojit 
do SMO, pravděpodobně se jedná o Svaz měst a obcí – tady se jen člověk po-
diví, proč už to dávno neudělali. To jsou ovšem ty snadno odvoditelné a leh-
ké. Pak přicházejí těžší oříšky. Mohl by mi někdo vysvětlit, co je to MA 21, 
kam si zastupitelstvo zvolilo celou komisi? Hádankou pro mě zůstává i ZTV 
a ČOV. U té poslední mě napadá Český olympijský výbor, ale to odporuje logice 
textu.Zneužívání zkratek tam, kde nejsou nutné, považuji za určitou aroganci. 
Jako by mi někdo sděloval, že jsem hloupá, když je neznám. Zasvěcení vědí, 
pro nezasvěcené se text stává nesrozumitelným. Pan starosta si přeje podněty 
a návrhy, které by vedly ke zlepšení kvality života v obci. Tohle je jeden z nich. 
Uznávám, že je to spíš drobnost, ale život se skládá především z drobností. 

SSP JH MN 103 (Se srdečným pozdravem Jitka Holakovská, Mariánské 
náměstí 103)

Cesta pohádkovým lesem 

Tradiční cestu pohádkovým le-
sem, kde na děti čekala řada pře-
kvapení, jsme uspořádali v sobotu  
28. května. Start cesty byl tradičně na 
parkovišti u zámku, v průběhu pro-
cházky na děti čekalo pět stanovišť 
s různými úkoly. V cíli dostaly děti za 
svoje snažení malé občerstvení, ope-
čený buřtík s chlebem a limonádu. 
Jsme rádi, že si děti s rodiči udělali vy-
cházku i v tak nepěkném počasí, které 
nás provází v posledních letech. 

Děkujeme za sponzorské příspěvky: 
MěÚ Černovice, SDH Černovice, ZŠ 
a MŠ Černovice a paní Zdeně Kolá-
řové.
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SPORTOVNÍ ÚSPĚCHY NA ZŠ ČERNOVICE
Kroužek vybíjené v Základní škole Černovice

Kroužek vybíjené probíhá na naší škole již několik let pod vedením trenérky 
Marcely Vránkové. Cvičení je každý čtvrtek v tělocvičně. Žáci 2.–5. třídy ZŠ 
tento kroužek mají opravdu moc rádi, o tom svědčí velký počet přihlášených, 
v letošním roce 35 žáků a žákyň.

Samozřejmě, když se něco dělá s radostí a poctivě, pěkné úspěchy na sebe ne-
nechají dlouho čekat.

Každý školní rok v květnu se uskutečňuje okresní kolo v Pelhřimově. To zna-
mená, koho vybrat, aby jel základní školu reprezentovat? To je vždy velkým 
oříškem. Počet dětí je omezen na 12. 

Posledních pět let má vybíjená vynikající úspěchy. Za těchto 5 let děti vyhrály 
již 3x okresní kolo a probojovaly se do krajského kola – to je opravdu skvělé!

Letos však děti ukázaly, že i na malé škole je možné leccos dokázat!!! Z okres-
ního kola z Pelhřimova si odnesly 1. místo a postoupily do krajského kola do 
Havlíčkova Brodu. Je pravda, že cestování je dost složité, ale vše se zvládlo na 
jedničku. A taky, jak by ne, děti vyhrály krajské kolo a postoupily do republi-
kového finále, které bylo dvoudenní a konalo se až v rekreačním středisku obce 
Pecka u Nové Paky ve dnech 7.–8. 6. 2011.

Cesta bylo hodně náročná, od 5:30 hodin ráno se čtyřmi přestupy do 13:00 ho-
din odpoledne, z toho i 2 km pěšky i se zavazadly. Pak následovalo rychlé uby-
tování a hned nástup na hřiště k utkání ve skupinách. Pro devíti až jedenáctileté 
děti opravdu velmi náročné a vysilující.
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Konkurence byla obrovská. Z celé republiky se postupových turnajů zúčast-
nilo cca 1000 škol a v republikovém finále se sešlo 16 vítězných týmů krajských 
kol a to opravdu jen ze samých velkých měst (Praha, Brno, Plzeň…) a ze škol se 
sportovním zaměřením.

A pak nastal obrovský „boj“. Děti nic nevzdávaly, i když přišla prohra, nezů-
stávaly smutné a stále bojovaly dál a dál.

Naší odměnou po 2 dnech zápolení bylo 12. místo v republikovém finále. 
Myslíme si, že tento výsledek na naši malou školu je moc pěkný. 

Byl to pro děti i hezký výlet, na kterém nejen hrály vybíjenou, ale navštívily 
hrad Pecku a samozřejmě si užily i ubytování na chatkách a her, které je odrea-
govaly od velkého vypětí.

Tuto šanci zúčastnit se tak velké soutěže jsme využili a opravdu toho nelituje-
me. Zůstanou v nás nezapomenutelné zážitky, které se již nemusí opakovat.

Úspěšný tým tvoří: V. Štefl, T. Kmeťo, F. Hlaváč, P. Grégr, J. Hrnčíř, J. 
Jirků, M. Nowák, J. Hůlka, D. Pravda, L. Pěnka a děvčata A. Hromadníko-
vá, I. Kosová.

Za kroužek vybíjené trenérka Vránková Marcela („Marcelka“)
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JE VÝSTAVBA VÍCEÚČELOVÉHO 
SPORTOVIŠTĚ V DOHLEDU?

Základy černovického fotbalu byly položeny před více jak 80 lety. V součas-
né době patříme již l0 let do fotbalové mapy kraje Vysočina, kde jsme v kraj-
ských soutěžích měli po mnoho let zastoupení v žákovské, dorostenecké a nyní 
zejména v kategorii dospělých, když další tři fotbalové kolektivy máme od no-
vého ročníku 2011/12 přihlášeny do soutěží organizovaných Okresním fotbalo-
vým svazem Pelhřimov. Čtvrté mužstvo bývalých hráčů vykazuje činnost pouze 
nárazově, účastí na pořádaných fotbalových turnajích. Faktem je skutečnost, že 
máme k dispozici velmi kvalitní plochu fotbalového hříště, o kterou se fotbalisté 
sami starají (správce Z.Laudát), která je jednou z nejlepších v kraji Vysočina. To 
také velmi kladně kvitovala garnitura okresních fotbalových funkcionářů při ne-
dávném finále okresního poháru v kopané, které se počátkem června hrálo právě 
v Černovicích, jakož i extraligoví hokejisté Mountfieldu Č. Budějovice, kteří zde 
v rámci přípravy na novou sezonu nastoupili v přátelském utkání proti černovic-
kým fotbalistům. Dlouholetým problémem, který se v našem městě řeší něko-
lik let, je otázka odlehčovacího víceúčelového sportoviště, kde by mohli nejen 
fotbalisté získávat tolik potřebnou kondici, fyzičku a další fotbalové návyky ze-
jména v době, kdy je hlavní fotbalová plocha uzavřena z důvodu prosetí trávy či 
pískování hříště, eventuálně promáčení trávníku po dlouhotrvajícím vydatném 
dešti. A že je o kopanou v Černovicích zájem, lze odvodit z pomyslných příček 
návštěvnosti, kde se pohybujeme s pravidelnou účastí více jak 100 diváků na zá-
pasech „A“ týmu na předních místech regionu, přičemž děti a klienti DÚSP mají 
vstup zdarma. 

Rádi bychom proto přivítali možnost vybudování víceúčelového sportoviště, 
a to nejen na papíře, pro malou kopanou, tenis, odbíjenou a další druhy sportu, 
což se v současné době plánuje zrealizovat za pomoci města a evropských fondů 
pod stávající základní školou. 

Široké využití a uplatnění by našlo hříště při běžných volnočasových aktivi-
tách dětí, především pak v rámci hodin tělesné výchovy. Vzhledem k nevyho-
vujícímu stavu školního sportoviště by byla výstavba víceúčelového sportoviště 
v areálu školy obrovským přínosem. Žáci by měli možnost trávit čas mimo vy-
učování (volné hodiny, polední přestávky) na hříšti a mohli by využít volného 
času k přípravě na různá sportovní klání a tím navázat na úspěchy, kterých škola 
dosáhla na krajské i celorepublikové úrovni (např. nedávná účast školního druž-
stva na celorepublikovém finále ve vybíjené).

Provozování vlastních sportovních aktivit by rádi využili i zanícení sportov-
ci – klienti z nedalekého diagnostického ústavu sociální péče.Víceúčelové hříště 
by jistě sloužilo nejen černovické sportující veřejnosti a pořádání nejrůznějších 
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sportovních akcí, zrealizovat by se zde daly podnikové turnaje v odbíjené, malé 
kopané, tenise a to nejen pro místní, ale i pro zástupce Mikroregionu Svidník. 
Obdobné sportovní soutěže pořádala při tehdejším MNV v Černovicích komise 
mládeže, tělovýchovy a sportu před již více jak 25 lety a to vždy k plné spokoje-
nosti přihlášených kolektivů z jednotlivých podniků, škol a institucí, což někteří 
černovičtí občané mají jistě v živé paměti.Uvedená výstavba sportoviště se řadí 
k dalším stavebním akcím – částečná rekonstrukce požární zbrojnice v Černovi-
cích, stavební úprava kaple v Dobešově či rekonstrukce školy v Benešově, které 
by rádo zdejší Město Černovice pomocí evropských fondů dotáhlo ke spokoje-
nosti nejen sportovců, ale i občanů do zdárného konce. 

Petr Podskalník, sekretář fotbalového klubu

LETNÍ FOTBALOVÝ TURNAJ
TJ Sokol Černovice pořádá tradiční LETNÍ FOTBALOVÝ TURNAJ v sobotu 
30. července 2011 od 13.00 hodin odpoledne na hřišti u ZŠ za účasti:
TJ Rozsochy, okr. Třebíč – I.B tř.
SK Kožlí, okr. H. Brod – I.B tř.
FK Tábor „B“, okr. Tábor – I.B tř.
Sokol Černovice, okr. Pelhřimov – I.B tř.

FOTBALISTÉ VZPOMÍNAJÍ
Dne 9. července to bude rok, kdy naše řady navždy opustil obětavý trenér mlá-

deže, fotbalový krajský rozhodčí, výborný stolní tenista, člen výboru oddílu ko-
pané Pavel Jůn. Zemřel po těžké nemoci ve věku 43 let. 

Kdo jste ho znali, věnujte mu spolu s námi, sportovci a funkcionáři TJ Sokol 
Černovice, tichou vzpomínku. 

 TABULKA – I.B třída sk A
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

1. Habry 26 15 5 6 67: 45 50 ( 11)

2. Havl. Brod B 26 15 3 8 53: 38 48 ( 9)

3. Kamenice n.L. 26 13 5 8 46: 37 44 ( 5)

4. Kožlí 26 12 7 7 63: 40 43 ( 4)

5. Luka nad J. 26 11 8 7 57: 33 41 ( 2)

6. Tis 26 11 3 12 47: 50 36 ( -3)

7. Černovice 26 9 8 9 38: 33 35 ( -4)

8. Horní Cerekev 26 9 8 9 49: 43 35 ( -4)
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9. Chotěboř B 26 9 4 13 44: 51 31 ( -8)

10. Lípa 26 9 4 13 35: 47 31 ( -8)

11. Budíkov 26 7 9 10 38: 61 30 ( -9)

12. Pacov B 26 7 8 11 50: 56 29 (-10)

13. Lukavec 26 7 7 12 45: 67 28 (-11)

14. Ždírec nad D. B 26 7 3 16 27: 58 24 (-15)

 TABULKA III. třída Pelhřimovska
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

1. Petrovice 26 17 3 6 90: 41 54 ( 15)

2. Senožaty 26 16 3 7 71: 45 51 ( 12)

3. Čejov 26 15 4 7 74: 43 49 ( 10)

4. Mnich 26 12 7 7 49: 43 43 ( 4)

5. Želiv 26 13 2 11 80: 68 41 ( 2)

6. Žirov B 26 12 3 11 52: 53 39 ( 0)

7. Černovice B 26 11 6 9 47: 53 39 ( 0)

8. Velká Chyška 26 10 4 12 61: 63 34 ( -5)

9. Košetice B 26 10 4 12 67: 58 34 ( -5)

10. Ústrašín 26 10 3 13 55: 64 33 ( -6)

11. Nová Cerekev 26 9 5 12 52: 62 32 ( -7)

12. Lukavec B 26 8 7 11 48: 59 31 ( -8)

13. H. Cerekev B 26 9 2 15 71:104 29 (-10)

14. Počátky B 26 3 1 22 40:101 10 (-29)

TABULKA Starší přípravka Pelhřimovska
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body (Prav)

1. Černovice 16 13 1 2 66: 17 40 ( 16)

2. Pelhřimov B 16 11 2 3 67: 25 35 ( 11)

3. Lukavec 16 10 2 4 63: 30 32 ( 8)

4. Počátky 16 9 1 6 47: 46 28 ( 4)

5. Kamenice 16 8 3 5 54: 29 27 ( 0)

6. Pacov 16 8 1 7 47: 35 25 ( 1)

7. Nový Rychnov 16 3 1 12 19: 43 10 (-14)

8. Speřice 16 2 1 13 20: 64 7 (-17)

9. Žirovnice 16 2 0 14 27:121 6 (-15)
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Fotbalové starší přípravky z Černovic,
 vítěz okresního přeboru

I pro nejmladší černovické fotbalisty skončila letošní sezona a je tedy čas na 
malé ohlédnutí.

Po podzimní části jsme drželi druhé místo v tabulce okresního přeboru star-
ších přípravek, což bylo velmi lichotivé umístění, které dávalo předpoklady 
k možnému úspěchu v soutěži.

Na podzim jsme ještě odehráli turnaj v Jindřichově Hradci O přeborníka ČOS 
a vybojovali druhé místo za družstvem z Bohdalic (okr. Vyškov). V přípravě na 
jarní část soutěže jsme na zimních turnajích v Počátkách a v Žirovnici pokra-
čovali v umístění na druhých místech. Aby nebylo málo druhých míst, pomohli 
naši fotbalisté ve školním výběru na okresním turnaji McDonalds Cup k témuž 
umístění.

Jarní část fotbalového ročníku 2010–2011 už byla jako pohádka. Dvě kola před 
koncem sezony jsme po vítězství v Kamenici nad Lipou mohli oslavovat titul 
okresního přeborníka a nic na naší radosti nemohla změnit ani jediná jarní pro-
hra v posledním kole v Pelhřimově.

Ukončení úspěšné sezony proběhlo 11. června na hřišti u základní školy. Za-
hájení obstaral Zumba kroužek malých cvičenek. Odpoledne pokračovalo zhod-
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nocením letošních úspěchů. Poté proběhlo slavnostní předání medailí a dresů 
všem, kteří se podíleli na vítězství v přeboru. Jmenovitě: Martin Nowák, Patrik 
Fical, Matěj Máca, Jindra Hůlka, Šárka Zíková, David Pravda, Lukáš Pěnka, Da-
vid Svadba, Vláďa Štefl, Dominik Pavlík, Nikola Motyčáková, Jirka Kos, Ond-
ra Hodina, Patrik Hurda a Michal Jeníček. Přítomni byli i všichni naši nejmlad-
ší fotbalisté a také družstvo „školních“ fotbalistek. Po slavnostních chvilkách 
se rozběhlo nejen fotbalové sportovní odpoledne. Při fotbálku a různých doved-
nostních soutěžích uběhlo krásné odpoledne jako voda. „Podařilo“ se nám sníst 
a vypít vše připravené a v posledním utkání, téměř před setměním, se po hřišti 
pohybovali skoro všichni přítomni, což bylo asi 50–60 „fotbalistů a fotbalistek“ 
všech věkových kategorií.

Nebylo to pro nás ale poslední setkání s fotbalem.
O týden později jsme hráli ještě na turnaji v Havlíčkově Brodě. Byl to turnaj 

vítězů okresních přeborů kraje Vysočina. Vyrovnané zápasy nám ale v celkovém 
hodnocení přinesly páté místo, což bylo trošku zklamání, ale byla to velká zku-
šenost pro všechny.

Celkově musíme sezonu hodnotit jako velice podařenou. 
Závěrem musím poděkovat všem, kteří nám pomáhají a pomáhají a pomáhají 

a ... Bez nich bychom těchto výsledků dosáhli jen velice těžko. Dík a zachovejte 
nám přízeň i nadále. 

Radek 
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Ze života základní a mateřské školy
Během měsíce května a června se děti vedle běžné výuky účastnily řady soutěží, 

přehlídek, výletů a exkurzí. 
Mateřská škola se s jednotlivými třídami vydala na výlety vlakem do Kamenice 

nad Lipou, na Sudkův Důl a na výšlap na Svidník. Děti opět nahlédly do výuky na 
prvním stupni ZŠ, setkaly se s dětmi z MŠ Obrataň a zúčastnily se malé atletické 
olympiády.

Na základní škole proběhla atletická olympiáda, jejíž vítězové postoupili do okresního 
kola v Pelhřimově, kde vynikajícího výsledku dosáhl žák Pavel Gocala v běhu na 60 me-
trů (1. místo) a Veronika Jirků v hodu kriketovým míčkem (2. místo). 

Školní dopravní soutěž měla také své výborné vítěze, protože vyhráli i okresní kolo 
a v krajském kole dosáhli vynikajícího 2. místa (Vojtěch Hůlka, Tomáš Filípek, Lucie Ko-
sová a Šárka Filipová). Vojta Hůlka získal ocenění za nejlepšího závodníka.

Letošní největší sportovní úspěch naší školy vybojovalo družstvo vybíjené (mlad-
ší žáci ze 3., 4. a 5. třídy), které po vítězství v okresním i krajském kole postoupilo 
do celorepublikového finále Preventan Cupu, kde v konkurenci družstev z velkých 
sportovních škol obsadili 12. místo. 

V polovině června proběhlo ve škole další urputné sportovní klání, tentokrát se 
jednalo o turnaj žáků ve vybíjené, ve kterém se aktivně zapojilo na 70 žáků školy. Ví-
tězství si nenechalo ujít družstvo Monkey Banana z 9. třídy, druzí skončili Machříci 
z osmičky a krásného 3. místa dosáhli Keksíci ze 4. a 5. ročníku.

Na podporu znalostí a dovedností žáků organizovala škola řadu exkurzí, výletů 
a soutěží. Poslední týden s pravidelnou výukou měli žáci 2. stupně naplněn soutěží 
družstev ve vědomostech a dovednostech odpovídajících učivu ročníku pod názvem 
Olympiáda ducha. Letos naši žáci také navštívili kurs fotografování a práce s digi-
tální fotografií v Jindřichově Hradci, Technické muzeum v Praze, bunkry a vojenské 
opevnění v okolí Slavonic a lanové centrum ve Starém Městě pod Landštejnem, his-
torické město Tábor, ZOO Plzeň atd. Tyto akce dokládáme několika fotografiemi. 

D. Růžičková, A. Havlínová



36

Občané a přátelé
Černovic!

Opět letní prázdniny – dovolené
opět Černovicko se baví (V.)

opět v sobotu odpoledne – večer

tentokráte 6. srpna
opět bohatý kulturně-sportovní program

a trhovci lidových řemesel!

Přijďte opět z Černovic a okolí v hojném 
počtu, přijďte posedět, bavit se, 

zatancovat si a ...

Podrobnější program akce bude opět 
zveřejněn na plakátech.

Nově vyčištěný pomník z 1. světové války
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V tomto školním roce naši ZŠ opouštějí tito žáci. 
Přejeme jim v dalším životě mnoho úspěchů.
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MOŽNOSTI VYUŽITÍ REKREAČNÍCH 
OBJEKTU NA LHOTCE

Rekreační objekty se nacházejí v malebné přírodě Českomoravské vy-
sočiny 6 km od Černovic ve směru na Pelhřimov. Jsou částečně obklope-
ny lesy, v létě se využívají k výletům škol, rekreaci a pobytům zaměstnan-
ců ústavů, lze je ale i pronajímat cizím zájemcům.

Ubytovací možnosti:
 
A/ ZDĚNÝ OBJEKT Bernardovna
– kuchyňka, společenská místnost s krbem, hygienické zařízení 

s teplou vodou, 2 pokoje, každý se 3 lůžky, společenská místnost, 
vytápění elektřinou, dřevem, atd.

Sazebník cen: 
– od 1. 1. do 31. 5. a od 1. 10. do 31. 12. celý objekt 484,- Kč/den + 

skutečný odběr el. proudu dle ceníku E.ON
– od 1. 6. do 30. 9. celý objekt 726,- Kč/den + skutečný odběr el. 

proudu dle ceníku E.ON

B/ DŘEVĚNÉ CHATY Šumavanka /3x/
– kuchyňka, společenská místnost, hygienické zařízení se studenou 

vodou, počet lůžek 3 + l rozkládací křeslo v každé chatě, vytápění 
elektřinou, atd.

Sazebník cen: 
– 154,- Kč lůžko/den

C/ LETNÍ ALTÁNY, BUŇKY
– 2, 3, 4 lůžkové dřevěné chatičky se základním vybavením, bez vy-

tápění, atd.
Sazebník cen: 
– 66,- Kč lůžko/den

Sazebník cen platný k l. l. 2011
Kontakt: DÚSP Černovice, tlf. 565 427 111
e-mail: dusp-cernovice@iol.cz
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Černovicko – dvouměsíčník MěÚ Černovice, řídí redakční rada, která si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěv-
ky pisatelů podle potřeb. Příspěvky představují názory a postoje pisatelů. Uzávěrka vždy 20. každý sudý měsíc. Ad-
resa: MěÚ Černovice, Mariánské nám. 718, 394 94 Černovice, telefon 565 492 102, 565 492 959 – městská knihov-
na, e-mail: knihovna@mestocernovice.cz. Odpovědná redaktorka V. Šenoltová. Registrováno na OkÚ Pelhřimov pod 
č. 330400292, náklad 550 ks. Tiskne Nová tiskárna Pelhřimov, spol. s r. o., www.ntp.cz.

Letní koncert rodinného souboru  

Verner Collegium 

ernovice u Tábora 

Kostel Povýšení svatého K íže 

sobota 30. ervence 2011 v 19:30 hodin 

VERNER  COLLEGIUM 
Pavel Jane ek - trubka 
Petr Verner – housle 

Michael Verner – fagot 
Julie Vernerová – housle 

Jakub Verner - housle 
Radka Vernerová – viola 

Pavel Verner jun. – violoncello 
Barbara Kürstenová - cembalo 

 
 

 

 

 

 

 

 

Na programu díla nejv tších mistr  baroka se sólovou trubkou 

Händel, Telemann, Torelli, Vivaldi  a další… 
 

www.vernercollegium.cz    VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ 

 


